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SEBASTIAN: Jsme na návštěvě u pana Milana Šamánka. Je lékař. Celý život pomáhal dětem. 

Založil Dětské kardiocentrum, které už 40 let obdivuje celý svět. Jeho život je plný příběhů, 

do kterých zasáhly dějiny 20. století.  

Narodil se v roce 1931 ve Zborovicích na Hané.  

 

MILAN ŠAMÁNEK: Bylo po válce a teď se ptali, kdo chce na gymnázium. Protože jsem se 

celkem dobře učil, tak mě navrhovali do gymnázia. Dostal jsem se do kroměřížského 

gymnázia, tam se dělaly zkoušky a vybírali lidi, kteří přijdou do kvarty nebo do kvinty, víte, co 

je kvarta a kvinta, my jsme měli jít všichni do kvarty, jenomže oni měli do kvinty málo 

studentů, tak ty, kteří udělali zkoušky nejlíp, dali do kvinty, takže já byl celý svůj život o rok 

mladší než moji spolužáci. 

 

SEBASTIAN: Pana Šamánka baví od mládí hudba, hrál na řadu nástrojů jako akordeon, založil 

v rodné vesnici dlouho existující kapelu, chtěl hudbu i studovat. Byl rok 1948. 

 

MILAN ŠAMÁNEK: Lékařskou fakultu jsem si vybral proto, že jsem byl z rodiny, kdy tatínek byl 

pronásledovaný. Tedy spíš byl živnostník a nelíbil se těm, kteří v té době vládli, takže já jsem 

byl rád, že jsem se dostal vůbec na nějakou vysokou školu. Můj bratr, který byl mladší o 2 

roky, se na žádnou vysokou školu nedostal, já jsem se naštěstí dostal, na medicínu.  

 

SEBASTIAN: Studovat v Olomouci, přestoupil do Prahy na vzniklou Fakultu dětského 

lékařství. Od konce studia do Pražského jara byl obyčejným členem komunistické strany, ze 

které vystoupil. Díky umístěnce byl lékařem v Uherském Hradišti. Pro své schopnosti se vrátil 

v 50. letech do Prahy a začal přemýšlet o založení kardiocentra. V letech 1964 a ´65 díky 

kurióznímu svolení od prezidenta republiky pracoval na univerzitě ve Spojených státech. I 

přes nabídky z Japonska se vrátil domů. 

 

MILAN ŠAMÁNEK: Pobyt v Americe pro mě byl nesmírně úspěšný, můžu říci, že jsem si z něj 

odnesl spoustu věcí. 



Začal jsem pracovat na své myšlence, že důležité je v dětské kardiologii, dát dohromady 

kardiochirurgii s kardiologií. 

 

SEBASTIAN: Rok 1968 vše zbrzdil. Rozpadl se mu tým spolupracovníků, emigrovali. 

Komunističtí a fakultní představitelé vzniku komplexního kardiocentra nepřáli, považovali to 

za kapitalistický nápad. Uvažoval o emigraci.  

 

MILAN ŠAMÁNEK: Z Ameriky jsem měl pozvání do Denveru, dělat profesora. Ale neutekl jsem, 

protože jsem tady měl rodiče. 

V roce 1969 mi nabízeli práci ve Švédsku.  

 

SEBASTIAN: Bratr pana Šamánka emigroval a žil v Západním Německu. 

 

MILAN ŠAMÁNEK: V roce 1968 on byl náhodou na dovolené a zůstal tam, tak co jsme mu měli 

říct, že se má vrátit? 

 

SEBASTIAN: Znovu v bodu nula, bez spolupracovníků. Staral se o rodiče a jezdil mezi Prahou 

a Zborovicemi, kvůli emigraci bratra nemohl 11 let do zahraničí, ale myšlenku založení 

Kardiocentra nevzdával. Založil ho v nové motolské nemocnici v roce 1977. A začal sklízet 

obdiv nejen zahraničních návštěv.  

 

MILAN ŠAMÁNEK: My operujeme tak 600 dětí ročně. 

Je to úžasný, ti lidé jsou strašně vděční. Podívejte se, když máte člověka, který se narodí a do 

tří dnů umře a vy tomu zabráníte a on žije normálně do šedesáti a dál, tak to je úžasné, ne? 

 

SEBASTIAN: Dodnes denně pracuje i žertuje, sleduje novinky v medicíně. I když vyrostl 

v kraji slivovice, našel v posledních letech novou oblast zájmu, zdravotní prospěšnost 

střídmého pití vína.  

 

MILAN ŠAMÁNEK: Všichni kolem mě už jsou pesimističtí, já ne!  

Pořád musíte mozek namáhat, rozumíte, mozek je zázračná věc, jakmile jej přestanete užívat, 

je to konec. Mozek musíte udržovat aktivní!  

 

(TEPOT SRDCE) 
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